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Volem saber quant de professorat està actualment afectat per 
la desactivació de la borsa, que creiem que té una incidència 
sobretot a les comarques d’Alacant  Cada vegada que 
s’actualitzen les xifres sembla que la tendència és a la baixa  
Creiem que podem acabar amb aquest assumpte per tal de 
pacificar la qüestió i que s’acaben els debats estèrils, com el d’este 
matí, i intencionats entorn de la nostra llengua  Fem un esforç 

Per això, li demane: pensa la seua conselleria habilitar encara 
algun mecanisme excepcional d’última oportunitat per al 
professorat que no ha obtingut la certificació requerida, 
ateses les noves circumstàncies que hem plantejat, estes 
borses d’interins buides i la proposició de llei? Pensa vosté que 
esta nova mesura, este nou mecanisme seria recomanable?

Moltes gràcies  (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera:

Gràcies, senyor Jiménez 

Quan vullga 

El senyor conseller d’Educació, Investigació, Cultura i Esport:

Gràcies, senyora presidenta 

I gràcies, també, senyor diputat, per la seua pregunta, pel seu 
relat 

Efectivament, mire, l’Ordre 90/2013, del 6 de novembre, 
és la que establia que hi havia un termini màxim fins a l’1 
de setembre del 2017 per a poder acreditar el certificat de 
capacitació del valencià per a aquell professorat interí que 
era necessari per al conjunt del professorat 

Mire, efectivament, com vosté diu, la mateixa ordre ho 
remarca –no la vam fer nosaltres– i diu que és de capital 
importància que el professorat dels centres educatius de la 
Comunitat Valenciana tinga un domini oral i escrit suficient 
de les llengües curriculars com a vehicle de transmissió de 
coneixements, perquè tot l’alumnat ha de tindre les mateixes 
oportunitats i les mateixes possibilitats de formació 

Per tant, deixe’m també dir que m’estranyen els debats que 
hem tingut este matí quan s’estaven escrivint estes qüestions 
fins fa ben poc. Per tant, algun canvi de posicionament deu 
haver hagut ahí 

Mire, nosaltres pensem que el professorat ha de tindre les 
mateixes condicions per a accedir, i per tant tot el professo-
rat ha de tindre les mateixes condicions, i més encara si es 
sap en quatre anys d’antelació  Pensem que han de tindre 
el mateix tracte, i per tant a tots se’ls ha d’exigir el mateix, i 
també perquè pensem que el professorat ha d’estar preparat 
per a impartir classe en qualsevol lloc del territori valencià 

I precisament per això pensem que és necessari que es complixca 
este requisit que es va posar fa quatre anys i que des del 2013 fins 
ara se sabia que s’anava a fer. Vosté ho ha definit també.

No és que nosaltres estiguem aplicant de forma estricta allò que 
diu, perquè si fóra així, s’hagueren quedat expulsats i no tindrien 
la possibilitat de poder tornar a treballar, i per tant el seu ordre 
de borsa ja no es podria respectar, sinó que el que hem fet és que 
estan desactivats de l’accés fins que no tinguen eixa titulació.

Per a tindre eixa titulació, què és el que hem intentat? És 
acompanyar la gent perquè puga tindre-la  Érem ben cons-
cients, quan vam arribar al govern, que hi havia una neces-
sitat d’acompanyament, de formació específica per a aquest 
professorat i per tant que tingueren més oportunitats per a 
poder tindre la seua titulació 

En el 2015 es van realitzar proves a setembre  Al 2016, vam 
realitzar proves a març i setembre  Vam fer cursos de març 
a abril i vam fer convocatòria sense límit de places també 
perquè es pugueren convocar el màxim de gent possible i 
pugueren entrar el màxim de gent possible a tindre la capaci-
tació  En el 2017, hem realitzat 52 cursos de formació per a la 
capacitació  Una convocatòria de 7 000 

I proves en març, en maig, en juny i en setembre, i algunes 
d’elles han estat per als cursos específics que han fet durant 
l’estiu, perquè pugueren arribar també  Per tant, hem fet tot 
l’acompanyament possible perquè eixes proves funcionaren  
I al 2018, tornarem a fer, pel que em deia, eixe acompanya-
ment, tornarem a fer proves i cursos en més de set mil places 
més, perquè ningú puga dir que no ha tingut l’oferta suficient. 
I per tant, que puga realment formar-se 

Com veu, per part de la conselleria estem posant el màxim 
d’esforç possible per a acompanyar el nostre professorat i 
que puguen traure eixa capacitació  A més a més, dir-li que 
hi va haver fins i tot una denúncia, dos demandes sol·licitant 
la suspensió i que no s’aplicara de forma cautelar, i les dos el 
jutge va desestimar la paralització del procés, i per tant va dir 
que era plenament vigent i que s’havia de planificar.

Pel que deia de l’aplicació de les cobertures, i per tant de les 
borses, nosaltres el que estem fent fins ara és adjudicar seguint 
l’ordre i aplicant la normativa, i a més a més quan ja no s’adjudica, 
perquè s’ha acabat la borsa i ja no queda suficient personal, en les 
de difícil cobertura, estan podent entrar aquesta gent 

I per tant, la gent que no tenia capacitació, perquè primer és 
cobrir i que els nostres alumnes tinguen el professorat i per 
tant que puguen entrar, després d’assegurar-nos que tots els 
que tenen el requisit no han entrat o ja estan treballant en un 
altre lloc 

Per tant, ja estan començant a treballar alguns d’ells i a més a 
més el que volem és que se’l puguen traure i puguen recupe-
rar el seu lloc de treball, no només en el seu número de borsa, 
sinó que a més a més tenint la capacitació, més formats per a 
poder atendre millor el nostre alumnat  (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera:

Gràcies, conseller 

Anem a passar a l’última pregunta, que formula la dipu-
tada Mercedes Ventura, del Grup Parlamentari Ciudadanos, 
també al conseller d’educació 
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Senyora Ventura, quan vullga, pot polsar el micro  Polse, polse el 
micro, per favor, perquè li puga donar la paraula  Ja, quan vullga 

La senyora Ventura Campos:

En enero de 2001 se iniciaron, como usted sabe, las obras de 
construcción de la ciudad de la pilota, un macroproyecto del 
Partido Popular para la población de Moncada, i para que ella 
fuera la capital de la pilota valenciana en la Comunitat Valenciana 

Para la construcción de estas instalaciones vinculadas a la pilota 
y también tener un aparcamiento subterráneo, el municipio de 
Moncada cedió una parcela municipal, como usted sabrá, de más 
de 6 000 metros cuadrados, y se destinaron once millones de 
euros. Y en el 2005, cuando estaba prevista la finalización de las 
obras, todo se paralizó y las obras no se finalizaron, y se quedaron 
inacabadas, abandonadas hasta ahora por la mano de dios 

Por este motivo, me gustaría preguntarle, señor Marzà, si su 
conselleria tiene previsto la reactivación del proyecto de la 
ciudad de la pilota en el municipio de Moncada 

Muchas gracias 

La senyora vicepresidenta primera:

Gracias, señora Ventura 

Senyor Marzà, conteste, per favor 

El senyor conseller d’Educació, Investigació, Cultura i Esport:

Gràcies, presidenta 

Mire, vosté ha descrit quin va ser el procés, en eixe altre projecte 
megalòman, en el qual no només hi havia la ciutat de la pilota, que 
es contemplava un conjunt d’instal·lacions que es van pressupos-
tar amb tretze milions d’euros, va ser el pressupost, i que només 
es va arribar a executar íntegrament la construcció del trinquet 

I que només en la construcció del trinquet es van destinar 11,4 
milions d’euros, només en eixa primera part  És a dir, més d’un 107% 
del que hi havia previst per al principi, no només per a ells, sinó per 
al conjunt del recinte  Mire, eixa primera fase va ser inaugurada, va 
ser posada en funcionament en l’anterior legislatura, i resulta que 
no té llicència d’activitat municipal  Això és el que ens vam trobar 

I per tant, falta fer les actuacions perquè puga tindre llicència la 
primera part que va costar 11,4 milions d’euros i que realment és el 
que hem estat fent, i és en el que ens hem centrat, perquè realment 
puguen tindre eixa llicència municipal  Per tant, hem reparat part 
del sostre, que no estava bé, i mire que l’obra és recent 

No només això, sinó s’ha canviat les lluminàries, s’han canviat i 
reparat vidres i finestres i ara estem en els tràmits per a obtenir 
eixa llicència d’activitat  S’està tramitant la licitació també per 
a habilitar l’aparcament dins del recinte esportiu perquè, tot i 
que va hi haver un principi de fer l’aparcament, no és operatiu, 
no funciona, no està en les condicions per a poder-se utilitzar 

També per a habilitar la pista de joc internacional, la 
consolidació de la tanca, i amb això poder aconseguir la 
llicència d’activitat  La inversió prevista són 315 000 euros, i 
això és el que anem a fer d’actuació per ara, perquè pensem 
que és el que podem fer realment perquè realment puga 
haver-hi activitat en allò que està fet, i no en la resta, que és 
absolutament impossible de poder executar 

Gràcies 

La senyora vicepresidenta primera:

Senyora Ventura, sí 

La senyora Ventura Campos:

(Inoïble)     proyecto no era suyo, que era del Partido Popular, 
pues que tenga usted un interés verbal, aquí me lo acaba de 
indicar, de llevar a cabo, finalizar las obras de la ciutat de la 
pilota  Pero me llama la atención que en los presupuestos no 
se recoja nada de esto 

Como usted sabe, estas obras fueron inacabadas –aquí le 
muestro unas fotografías– y han generado un prejuicio y una 
inseguridad para la zona donde se encuentra la ciudad de la 
pilota  Desde su paralización de las obras el entorno pues –
como usted sabe– no está urbanizado y con el consecuente 
malestar que tienen los ciudadanos por la disfuncionalidad 
que acarrea que los vecinos se encuentran en este entorno 

Al inicio de la presente legislatura, tras un parón de la 
construcción –como bien le he dicho ya– de más de diez años, 
su director general de deportes, Josep Miquel Mora, (remors)… 
–eso, perdona (rient)– ya anunció la reactivación de la ciudad 
de la pilota y de hecho habló de conseguir –como bien usted 
ha indicado– la licencia municipal de la actividad, cosa que hoy 
por hoy no está conseguido  No se ha conseguido nada 

También se habló de habilitar el aparcamiento, la reparación de 
la cubierta, mejoras de la iluminación, cuestiones que tampoco 
tenemos constancia que hayan sido realizadas todavía a pesar 
de que usted me ha dicho que están en ello, pero la gente de 
Moncada, y tenemos allí concejales…, no hay nada realizado.

Hablamos de declaraciones que realizaron en enero del 2016 y 
ya estamos a noviembre del 2017 y sin noticias de este proyecto  
Usted sí que ha hecho un manifiesto de intenciones pero no está 
recogido ni en el presupuesto ni se ha empezado a ejecutar estas 
obras en el municipio  Pero lo peor es que este proyecto, si no 
se recoge en los presupuestos, pues difícilmente estas buenas 
intenciones que usted aquí me anuncia pues se podrán llevar a cabo 

El propio Ayuntamiento de Moncada, también indicarle, que 
también…, desde el Grupo Ciudadanos también criticó la falta de 
urbanización del entorno porque se encuentra muy deteriorado y 
con carencias graves, tales como –ya le indico– ceras encintadas, 
la falta de iluminación porque se eliminaron todas las farolas y 
también cables eléctricos al descubierto, así como abundantes 
malezas como usted podrá ver o entender por mis palabras, pues 
es una gran inseguridad para los ciudadanos 



Número 110  ¦  22-11-2017 Pàg. 5903

Junto a la ciudad de la pilota –como usted sabrá– existe 
además un polideportivo municipal muy utilizado por la 
población y desde la que es muy fácil que los niños salten al 
edificio por las vallas que son muy bajas, acceden al edificio 
que se encuentra lleno de hierros, estructuras al descubierto, 
huecos y muros a medio acabar  Y, por lo que usted podrá 
entender, hay una evidencia de la peligrosidad que tiene que 
niños vayan a la ciudad de la pelota por las condiciones en las 
que se encuentra 

Por todo ello entendemos que dieciséis años después al inicio 
de las obras pues yo creo que ya es tiempo suficiente para 
finalizar las obras,…

La senyora vicepresidenta primera:

Señora Ventura, la pregunta o termine, por favor 

La senyora Ventura Campos:

…ya no solo nos valen las intenciones y que los valencianos 
puedan practicar nuestro deporte autóctono como es la pilota 
valenciana 

Muchas gracias  (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera:

Gracias, señora Ventura 

Senyor conseller 

El senyor conseller d’Educació, Investigació, Cultura i Esport:

Gràcies, presidenta 

El que hem dit és que anem a posar en valor el que està, la 
primera fase, no que anem a acabar el projecte, perquè acabar 
el projecte sencer són 13 milions d’euros més  I pensem que amb 
els recursos que tenim podem invertir en altres qüestions del 
món de la pilota però assegurant que hi haja llicència, per tant, 
que tot complisca l’ordenament  Per això tenim ja en licitació eixe 
contracte per 315 000 euros per a poder millorar els entorns i les 
tanques i que puga ser més segur i que realment puga haver-hi 
llicència d’activitats en la part que està més avançada 

Però, en la resta, són 13 milions d’euros més d’inversió el que 
s’hauria de fer  Per tant, en menys d’una cinquena part d’això, 
en menys d’una cinquena part d’eixos 13 milions –imagine’s– 
nosaltres hem fet ja per a pilota i, així, perquè vosté es faça 
una idea: els jocs esportius municipals hem passat en el 
2015 de 6 500 euros a 12 000 euros  I això què ha fet? Que 
multipliquem quasi    Que tinguem un 36% més de participants 
de jocs esportius municipals de pilota 

«La pilota a l’escola,» el programa que tenim perquè més 
xiquets practiquen, és a dir, dotar de contingut i que realment 

hi haja més pràctica de l’esport  Hem passat de 265 centres 
i 95 000 euros d’inversió anuals quan vam arribar a 423 
centres i també participació de secundària i 150 000 euros 
de pressupost  Imagine’s les magnituds  Quan estem parlant 
de 13 milions el que hauria de ser per acabar el conjunt del 
recinte de la ciutat de la pilota 

A més a més, hem augmentat la subvenció a la Federació de 
Pilota Valenciana més d’un 33% perquè realment hi haja més 
activitat i que el nostre esport puga ser molt més valorat i 
més practicat  Hi ha diferents espais i, de fet, hem constituït 
una comissió per a avaluar les infraestructures en la pilota 
valenciana per a saber, en el conjunt del territori, quines 
necessitats n’hi ha d’actuacions perquè es puga practicar 

Per tant, en allò en què ens centrem nosaltres és en acabar 
aquella primera fase que és la que realment necessita per a 
poder tindre la seguretat suficient per a l’entorn, per als veïns, 
que es puga practicar i tinga la llicència d’activitats i destinar 
en molt menys que la quantia de 13 milions d’euros –imagine’s 
quina quantia, quina barbaritat quedaria per fer encara, més 
d’11,4 invertits, 13 que deuríem fer– a fer realment pràctica la 
pilota, que arribe a tot el món i que es puga practicar per tots 
els xiquets i xiquetes 

Gràcies  (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera:

Gràcies, conseller 

Ja saben que el punt número 7 que era la interpel·lació al 
conseller d’economia ha estat ajornat  Per tant, passarem a la 
interpel·lació número 8  (Veus) Dis-me  (Veus) Un segon, per a 
què em demana la paraula? Li done el micro  Sí, diga, senyor 
Salas  Per què em demana la paraula?

El senyor Salas Maldonado:

Por una cuestión de orden, presidenta 

La senyora vicepresidenta primera:

Sí, concrétela, por favor 

El senyor Salas Maldonado:

Por la ausencia del conseller esta tarde cuando sabía en tiempo 
y forma que tenía que estar aquí 

La senyora vicepresidenta primera:

Bueno, no sería una cuestión de orden porque esto se vio el otro 
día en la junta y ya se justificó la ausencia. ¿Me deja, señora…?
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El senyor Salas Maldonado:

Pero no es justificable, vicepresidenta.

La senyora vicepresidenta primera:

Señora… Estoy intentando que el señor Salas y la presidencia 
clarifiquemos la cuestión. Así que, por favor, si nos dejan. Hay 
un escrito del señor…

El senyor Salas Maldonado:

Sí 

La senyora vicepresidenta primera:

…conseller en el que excusa su ausencia que fue visto el otro 
día en la junta de portavoces, si no recuerdo mal…

El senyor Salas Maldonado:

Ayer 

La senyora vicepresidenta primera:

…y en la que se trató que esta interpelación se vería en un 
próximo pleno  Y esa es la cuestión  Yo creo que ya hemos 
clarificado esa cuestión y no veo ninguna cuestión más por la 
que tenga que seguir usted en el uso de la palabra 

El senyor Salas Maldonado:

Yo quería que constase…

La senyora vicepresidenta primera:

Muy bien, pues consta su intervención 

El senyor Salas Maldonado:

¿Puedo hablar? (Se sent una veu que diu: «Un minuto.»)

Yo quiero que conste la protesta de mi grupo parlamentario 
porque me parece que es una falta de respeto a estas Cortes 
el que el conseller Climent se haya ausentado para asistir a la 
entrega de premios de un tema de música que no le compete y 
ha decidido irse con la música a otra parte 

 

La senyora vicepresidenta primera:

Gracias, señor Salas 

Pues consta…

El senyor Salas Maldonado:

¿Eh? No ha pasado el minuto, vicepresidenta 

La senyora vicepresidenta primera:

Constará como usted está diciendo ahora en acta y creo que 
ya queda claro 

El senyor Salas Maldonado:

Mi partido, mi partido en próximos días presentará una PNL 
para reprobar al conseller  (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera:

Están en su derecho y, como usted ha dicho, constará en acta 

El senyor Salas Maldonado:

Gracias, gracias, vicepresidenta, por su amabilidad 

La senyora vicepresidenta primera:

Gracias, señor Salas 

Interpel·lació a la consellera de Justícia, Administració Pública, 
Reformes Democràtiques i Llibertats Públiques, senyora Gabriela 
Bravo Sanestanislao, sobre la política general de la conselleria en 
matèria de protecció de les víctimes de violència masclista, que 
formula la diputada senyora Llum Quiñonero Hernández (GP 
Podemos-Podem) (RE número 82.741, BOC número 228)

La senyora vicepresidenta primera:

Com dia, anem a continuar en la següent interpel·lació 
que és la número    (Veus) Anem a vore, anem a continuar 
amb la interpel·lació prevista de la consellera de Justícia, 
Administració Pública, Reformes Democràtiques i Llibertats 
Públiques sobre la política general de la conselleria en 
matèria de protecció de les víctimes de violència masclista 
que formulen les diputades Cristina Cabedo, Llum Quiñonero  


